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افزایش تعرفه اینترنت به نفع چه کسی؟

صنف در انتظار تیم جدید
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روز گذشــته ۸ اپراتــور ارائــه خدمــات اینترنتــی 
در نامــه ای بــه رئیس جمهــور خواهــان افزایش 
تعرفه های خدمات شــان به نفع بهبود کیفیت 

اینترنت شدند.
اخیــراً نیــز رئیس جمهــور در ســفر بــه اســتان 
گلســتان، بار دیگر از وزیر ارتباطات خواسته که 

کیفیت سرویس اینترنت افزایش یابد.
اما در این بین چند ســؤال مطرح می شــود؛ اول 
اینکه آیا کیفیت اینترنت بد است؟ سؤال دیگر 
اینکه آیا با افزایش تعرفه، کیفیت اینترنت بهتر 

خواهد شد؟
در پاســخ به ســؤال اول، هــر زمانی شــما از وزیر 
ارتباطات در خصوص کیفیت و سرعت اینترنت 
ســؤال کنید، شــما را ارجــاع می دهد به اســپید 
تســت؛ وزیر ارتباطات که مســئول پاسخگویی 
در این زمینه  است، کیفیت اینترنت را مطلوب 
می داند و تــا کنون هیــچ گاه زیر بار 
کیفیت پایین آن نرفته اســت. اما 
در طرف مقابــل با مردمــی مواجه 
هســتیم کــه کارشــان بــه صــورت 
روزانــه بــا اینترنــت گــره خــورده و 
دائماً با مشــکلات متعــدد مواجه 

هستند.
اما درباره این موضوع که اپراتورها 
در خصــوص بهبــود کیفیــت در 
صــورت افزایــش تعرفــه مطــرح 
کردنــد، باید گفــت هیــچ تضمینی وجــود ندارد 
که با افزایــش تعرفه کیفیــت اینترنــت افزایش 

پیدا کند.
واقعیت آن اســت که در حال حاضر با توجه به 
افزایش هزینه هــای اپراتورهــا و کیفیت موجود 
اینترنــت، مــردم ســرویس بــه نســبت گرانــی را 

دریافت می کنند. 
جــای دوری نرویــم، در همین کشــور همســایه، 
امــارات هرچنــد هزینــه تعرفــه اینترنــت همراه 
بالاست ولی واقعیت آن است که شما در هرجای 

مسقف و عمومی که قرار می گیرید، به اینترنت 
آزاد دسترسی دارید. اما در تهران حتی در جایی 
مانند فــرودگاه نیز، اینترنت بی ســیم به شــکل 

مطلوبی در اختیار افراد قرار نمی گیرد.
هم اکنون مردم مجبور هستند با اشکال متعدد 
از اینترنت استفاده کنند، بماند که در این میان، 
هزینــه گزاف فیلترشــکن هــم به ســبد اینترنت 
خانواده هــا اضافــه شــده اســت. اپراتورهــا بایــد 
به طــور دقیق تشــریح کنند کــه افزایــش تعرفه، 
دقیقاً چه دستاوردی برای مردم به همراه خواهد 

داشت.
اگر قرار باشد همین سرویس اینترنت را فقط با 
هزینــه ای اضافه تــر دریافت کنند، هیچ ســودی 
بــرای کاربــران نخواهد داشــت و فرقــی نمی کند 
که آنها بخواهند کمتر یا بیشــتر از ۲ گیگابایت 

حجم مصرف کنند.
مجموعه شواهد نشان می دهد که افزایش تعرفه، 
تنهــا بــرای زنــده مانــدن و بقــای عمــر اپراتورهای 
ارائه دهنده اینترنت به مردم خواهد بود تا اینکه 
یک نقشــه توســعه و ســرویس بهتر بــرای مردم 
باشد. قطعاً زیرساخت های ارائه خدمات کشور 
به بهبود و بروزرسانی نیاز دارد اما آیا با وجود این 
شــرایط، این افزایــش هزینــه می تواند بــه بهبود 
رضایت مشتری منجر شود. اینجا دقیقاً نقطه ای 
اســت که بعیــد می دانــم اپراتورها بتواننــد وعده 
قطعی دهنــد و اکنون درخواســت رئیس جمهور 
از وزیرارتباطات بهانه ای شده تا بار دیگر موضوع 

افزایش تعرفه باز شود. 
بــا ده هــا مشــکلی کــه فیلترینــگ و تحریم های 
خارجی بر سر شــبکه کنونی آورده، بعید است 
افزایش تعرفه نتیجه مطلوبی برای کاربر نهایی 
در پــی داشــته باشــد و در نهایــت در صــورت 
افزایــش تعرفه نیــز کاربرهــا بــه دلیل نیــازی که 
دارنــد، مجبــور هســتند بهــای آن را بپردازنــد، 
چه کیفیت افزایش یابد و چــه بهبودی حاصل 

نشود. 

INTROسرآغاز

افزایش تعرفه اینترنت به نفع چه کسی؟

در نامه اپراتورهای ارائه دهنده اینترنت به رئيس جمهوری عنوان شد

درخواست افزایش صددرصدی تعرفه 
خدمات همراه و ثابت

اپراتورهای ارائه دهنده اینترنت طی نامه ای از رئیس جمهوری 
درخواست کردند تا تعرفه های بسته های دیتای همراه بالاتر 
از دو گیگابایت افزایش صددرصدی داشته باشد. اپراتورهای 
این حوزه در نامــه ای با عنــوان »درخواســت افزایش تعرفه 
خدمات موبایــل و ثابت« عنــوان کردند که به رغــم افزایش 
شــدید هزینه های ناظر به ارائه خدمات ارتباطی، ناشــی از 
افزایش شدید نرخ ارز و تورم بسیار بالا و با عنایت به اینکه 
عمده هزینه های اپراتورها ارزی است، تثبیت تعرفه خدمات 
اپراتورها طی پنج ســال در گذشــته منجر به کاهش شــدید 
قدرت ســرمایه گذاری اپراتورهــا و مانع توســعه فناوری های 

جدید ارتباطی اعم از ثابت و موبایل شده است.
در بخش دیگــری از این نامه آمده اســت: »نیمــی از مردم، 
شــامل اقشــار کم برخوردار، مصــرف ماهانــه ای کمتــر از دو 
گیگابایــت در ماه بــرای خدمــات دیتای همــراه دارنــد که در 

حال حاضر پیشــنهادی برای افزایش تعرفه برای این قشر 
متصور نیســت. از طرفی عمده درآمد اپراتور از مشــترکین 
پرمصرف است که هیچ گونه حساسیتی در خصوص افزایش 
تعرفه، آن هــم به میزان حتــی دوبرابــری ندارنــد و پرداخت 
یارانه به این بخش از محل درآمدهــای اپراتور یا دولت هیچ 
ضرورتی ندارد.« اپراتورها همچنین با تأکید بر اینکه نسبت 
تعرفه این خدمت به قــدرت خرید در کشــورهای پیرامونی 
چندین برابــر آن در ایــران اســت، پیشــنهاد و درخواســت 
افزایش صددرصــدی تعرفه برای بســته های دیتــای همراه 

بالاتر از دو گیگابایت را مطرح کرده اند.
اپراتورها همچنین عنوان کرده اند کــه در صورت موافقت با 
پیشنهاد فوق، امکان ارائه بســته های رایگان و ارزان قیمت 
بــرای اقشــار کم  برخــوردار بــا هماهنگــی و مدیریــت دولت 

فراهم شود.

مدیرعامل همکاران سیستم در نشست خبری عنوان کرد

خدمات مان را در حوزه ابری و اینترنت 
اشیا گسترش می دهیم

نشســت خبری همکاران سیستم، روز شــنبه، ۲ دی ماه، 
با حضور خبرنگاران برگزار شــد. در ابتدای این نشســت، 
محمد عزیزاللهــی، مدیرعامل همکاران سیســتم گفت: 
»در مقایســه 6 ماه اول ســال 140۲ با 1401 ، شــاهد رشــد 
100 درصدی در درآمد همکاران سیســتم و رشد و توسعه 
کســب وکار شــرکت بوده ایم. امــروز مــا بیــش از 107 هزار 

مشتری داریم.«
مدیرعامــل همــکاران سیســتم در ادامــه افــزود: »افتخار 
داریم که در میان 500 بنگاه برتر کشــور، سهم عمده ای از 
صنایع کلیدی مانند پتروشــیمی، قطعه ســازی، سیمان، 
غذایــی، توزیــع و پخــش و دارو، از محصــولات همــکاران 

سیستم استفاده می کنند. «
محمد عزیزاللهی در ادامه مدیریت ارتباطات سازمانی را 
یکی از جدیدترین راهکارهای همکاران سیســتم معرفی 
کــرد کــه عرضــه اولیــن محصــول آن بــا عنــوان مدیریــت 
مکاتبات، رســماً از رویداد باهم آغاز می شود و درمورد آن 
توضیــح داد: »راهــکار مدیریــت ارتباطات ســازمانی ما با 
رویکردی نوین و مدرن، به شکل یکپارچه با ERP راهکاران 
ارائه شده و در همین نمایشــگاه عرضه عمومی می شود. 

این محصــول علاوه بــر مکاتبــات درون ســازمانی، ارتباط 
با ایمیل و تنظیم جلســات، قابلیت های دیگــری نیز ارائه 

می دهد.«
عزیزاللهــی بــه IOT به عنــوان یکــی از مصادیــق صنعت 
چهارم که در حــوزه فناوری حــرف زیادی بــرای گفتن دارد 
نیز اشاره کرد و گفت: »در یک سال گذشته وارد عملیات 
تولید نیز شده ایم و با استفاده از اینترنت اشیای صنعتی، 
این امکان را برای کسب وکارها فراهم کرده ایم تا با تبدیل 
اطلاعــات فیزیکــی تولیــد و ماشــین آلات بــه اطلاعــات 
دیجیتال، جریان پیوســته اطلاعات داخل کارخانه حفظ 

شود.«
مدیرعامل همکاران سیستم ارائه خود را با معرفی شرکت 
ابرآمد ادامــه داد و گفــت: »تا امــروز حــدود 350 میلیارد 
تومــان ســرمایه گذاری در ابرآمد صــورت گرفته اســت و با 

بیش از 3000 مشتری، به فعالیت خود ادامه می دهد.«
او از تکمیــل دیتاســنتر ابرآمــد خبــر داد و بیان کــرد: »در 
راســتای ارائه یک راه حل امن و به صرفه برای مشــتریان، 
دیتاسنتر ما با 60 رک و بهره گیری از استانداردهای بالای 

امنیتی طراحی شده و در مراحل تکمیل نهایی است. «
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گردشگری
T O U R I S Mسرمایه گذاری سه ونیم میلیون دلاری غیرنقدی گلرنگ ونچرز روی استارتاپ شب

 ورود گروه صنعتی گلرنگ
به حوزه گردشگری

شرکت سرمایه گذاری گلرنگ ونچرز که یکی از شرکت های 
زیرمجموعه گروه صنعتی گلرنگ به شــمار می آیــد، اخیراً 
روی استارتاپ »شــب« که در حوزه گردشگردی و بوم گردی 
فعالیت می کنــد، ســرمایه گذاری کــرده اســت. محمدرضا 
معصومی، مدیر ســرمایه گذاری گلرنگ ونچرز در نشستی 
خبــری دربــاره ایــن ســرمایه گذاری اعلام کــرد کــه گلرنگ با 

سرمایه گذاری سه ونیم میلیون دلاری به صورت 
noncash یــا ســرمایه گذاری غیرنقــدی، ۲0 
درصــد از ســهام اســتارتاپ شــب را خریــداری 

کرده است.
این نشست روز ۲7 آذرماه در محل برج گلرنگ 
و با حضور سولماز صادق نیا، مدیرعامل شرکت 
گلرنگ ونچــرز؛ محمدرضــا معصومــی، مدیــر 
ســرمایه گذاری گلرنگ ونچــرز و طاهــا رضــوی، 

مدیرعامل پلتفرم گردشگری شب برگزار شد.

شــرکت  در  ســرمایه گذاری  مدل هــای   
گلرنگ ونچرز

ســولماز صادق نیا در ابتدای این نشست به موضوع توجه 
گلرنــگ بــه مســائل نوآورانــه اشــاره کــرد و فراینــد انتخــاب 
اســتارتاپ ها توســط گلرنگ ونچــرز بــرای ســرمایه گذاری را 
توضیــح داد. اولیــن مــدل ســرمایه گذاری در گلرنگ ونچرز 
بــه گفتــه صادق نیــا، ســرمایه گذاری بــر اســاس نیــاز 
ساب هلدینگ هاست. به معنی دیگر گلرنگ ونچرز در این 
نوع سرمایه گذاری، استارتاپ های مورد نیاز ساب هلدینگ ها 
در گــروه صنعتی گلرنــگ را تشــخیص می دهــد و روی آنها 
ســرمایه گذاری می کنــد. دومیــن مــدل ســرمایه گذاری 
گلرنگ ونچــرز از طریق مراجعــه تیم های مختلف بــر درگاه 

گلرنگ ونچرز در وب سایت این شرکت است.

صادق نیــا در ادامــه بــه شــرح مــدل ســرمایه گذاری در 
گلرنگ ونچــرز پرداخــت. بــه گفتــه او یکــی از مدل هــای 
ســرمایه گذاری این اســت که اســتارتاپ بعد از تأییــد مورد 
سرمایه گذاری در ساب هلدینگ های گروه صنعتی گلرنگ 

قرار می گیرد.
مــدل ســرمایه گذاری بعــدی صنــدوق CVC اســت کــه 
سهام دارهای این صندوق نیز ساب هلدینگ ها 
در  ســرمایه گذاری  ســوم  نــوع  هســتند. 

گلرنگ ونچرز، کرادفاندینگ است.

ســرمایه گذاری  ماجــرای   
گلرنگ ونچرز بر اســتارتاپ شــب چه 

بود؟
محمدرضــا معصومــی در پاســخ به این ســؤال 
توضیح داد که گلرنگ ونچرز بعد از بررسی های 
مربوطه، بخش بوم گردی را برای سرمایه گذاری 

انتخاب کرده است.
یکی از این دلایل این انتخاب به گفته معصومی سهم قابل 
توجه تولید ناخالص داخلی کشورها از صنعت گردشگری 
است. معصومی خاطرنشــان می کند که بحث اقامتگاه ها 
در قسمت آنلاین و آفلاین پتانسیل رشد بســیاری دارند و 
بازار توسعه پذیر گردشگری در ایران، گلرنگ ونچرز را متوجه 

اقامتگاه ها کرده است.
معصومی در ادامه دربــاره میزان ســرمایه گذاری غیرنقدی 
گلرنگ ونچرز بر اســتارتاپ شــب توضیح داد کــه این مبلغ 
ســه ونیم میلیــون دلار اســت. بــه گفتــه او بخش زیــادی از 
سرمایه گذاری گلرنگ ونچرز به صورت اسمارت مانی است. 
گفتنی است که 45 هزار نیروی کار در گروه صنعتی گلرنگ، 
در جهــت افزایــش AOV اســتارتاپ شــب، دارای بودجــه 

مشخصی برای استفاده از خدمات این استارتاپ هستند.
معصومــی در ادامــه توضیــح داد کــه هــدف دوســاله 
گلرنگ ونچرز درباره استارتاپ شب، قرارگیری این مجموعه 
در رتبــه دوم اســتارتاپ های حوزه گردشــگری اســت. هدف 
پنج ساله این شرکت نیز قرار گرفتن استارتاپ شب در رتبه 

نخست است.

 ســرمایه گذاری را برای توســعه پلتفرم به  کار 
خواهیم برد

طاهــا رضــوی نیــز در ادامــه دربــاره رونــد ســرمایه گذاری در 
استارتاپ شــب توضیح داد و در این باره گفت: »استارتاپ 
شــب ســه دوره ســرمایه گذاری داشــته اســت. اولیــن دوره 
ســرمایه گذاری توســط صنــدوق ســرمایه گذاری دانشــگاه 
شــریف انجــام شــد. شــب بعــد از دوره ســخت کرونــا بــا 
رویکردهای جدید وارد بازار شــد و ســعی کرد بــا بازیگرهای 
جدیــد وارد همــکاری شــود. دومیــن دور از ســرمایه گذاری 
شــب توســط شــرکت شناســا انجــام شــد کــه بعــد از ایــن 

سرمایه گذاری، شب رشد چهاربرابری را تجربه کرد.«
رضوی همچنین خاطرنشان کرد این استارتاپ از سال 13۹7 

با گروه صنعتی گلرنگ همراه بوده است. 
رضوی همچنین توضیح داد: »درصدد هستیم این سرمایه 
را که بخشی از آن نقدی و بخشی غیرنقدی است، در جهت 

توسعه پلتفرم و رفع چالش های آن هزینه کنیم. 
او اضافه کــرد: »به نظــرم هم اکنــون تقریبــاً 10 تــا 15 درصد 
بــازار رزرو اقامتــگاه آنلایــن شــده و مابقی همچنان دســت 
بازار ســنتی اســت و اگر بخواهیم از تغییراتی شــگرف مثل 
تاکســی های آنلایــن و تغییــر زمیــن بــازی حــرف بزنیــم، به 
سرمایه گذاری های کلان نیاز داریم؛ اتفاقی که هنوز در حوزه 

گردشگری رخ نداده است.«

 ارائه آماری از بازار 
اقامتگاه های غیرهتلی از 
سوی مدیرعامل جاجیگا

سهم ۱۸ درصدی 
کسب وکارهای 

آنلاین از بازار ۱۹ 
همتی

بابــک ســهرابی، مدیرعامــل پلتفــرم 
گردشــگری جاجیگا در یک رشته توییت 
در شبکه اجتماعی ایکس )توییتر( اقدام 
به ارائه آمــاری از ســهم بازار شــرکت های 
فعال در حوزه اقامتگاه هــای غیرهتلی در 

سال 140۲ کرده است.
ســهرابی در توییت اخیر خــود، اطلاعات 
نادرســت از سهم بازار شــرکت های فعال 
در حــوزه گردشــگری را نــه فقــط بــه ضرر 
ســرمایه گذاران می دانــد بلکــه می گویــد، 
چنین آماری، در آینده تمام ذی نفعان این 

بازار، اثر مخربی خواهد داشت.
حجــم کل بــازار بــر اســاس آمــاری کــه او 
منتشر کرده، 1۹ همت و حجم بازار آنلاین 
3.4 همــت عنــوان شــده اســت. در ایــن 
آمار، تعــداد رزرو آنلاین 1.۲ میلیــون و به 
عبارتی 1۸درصد از بازار این حوزه را به خود 
اختصاص داده اســت. لازم به ذکر است 
که براســاس این آمار ۸۲ درصد بازار هنوز 

در دست بخش سنتی است.
براســاس گــزارش ســهرابی، در میــان 
برندهای فعال در حوزه گردشگری آنلاین، 
ســهم بازار علی بابا و جاباما بــا ۲۹ درصد 
از باقی برندها بیشــتر اســت. بعــد از این 
دو، شرکت جاجیگا با داشــتن ۲4 درصد 
از بــازار آنلایــن در رتبــه بعــدی قــرار دارد. 
پلتفرم های اتاقک و شب نیز به ترتیب با 
13 و 1۲ درصد در رتبه های بعدی هستند.
مهمانشو با 6 درصد و هومســا و ویلاجار 
هرکدام با 5 درصد شــرکت هایی هستند 

که در ادامه این فهرست قرار گرفته اند. 

REPORTگزارش

بهناز ملکی
  

Info
@Karangweekly.ir
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پریا رئوفی، مدیرعامل مجموعه سرمایه گذاری اینفینیت ونچرز در گفت وگو با کارنگ عنوان کرد

وقتی از دنیای جدید و روش های نوی کسب درآمد صحبت می  شود، بلاکچین و رمزارزها حوزه هایی هستند که نام شان بسیار به گوش می رسد. شاید این بسترهای کاری، به 
دلیل تازگی و همچنین ماهیتی که دارند، برای فعالیت های زنان چالش های کمتری نسبت به کسب و کارهای سنتی داشته باشند اما کماکان حضور زنان در این کسب و کارها زیاد 

نیست. در این شماره با یکی از زنان نوآور حوزه  رمزارز و بلاکچین هم صحبت شدیم تا از کسب و کار و همچنین مسیر شغلی اش بیشتر بدانیم.
پریا رئوفی، ۳۳ ساله و دارای مدرک کارشناسی مدیریت صنعتی و کارشناسی  ارشد مدیریت فناوری و نوآوری است. او متولد شهر چاف و چمخاله است و از کودکی علاقه ی شدیدی به 
حل مسئله و شناخت و کشف راه های جدید برای حل مشکلات داشته است. به اعتقاد خودش قبولی در دانشگاه تهران و مهاجرت به این شهر برای او یک فصل جدید در زندگی بوده 
 است. همین علاقه، به علاوه  سخت کوشی باعث شده او مسیر خود را قدم به قدم بسازد و اکنون مدیرعامل مجموعه سرمایه گذاری اینفینیت ونچرز باشد. این مجموعه  سرمایه گذاری 

با بررسی نوآوری و درآمدزا بودن ایده ها و کسب و کارها، بر روی آنها سرمایه گذاری می  کند و به تیم ها برای تبدیل شدن به کسب و کارهای بالغ یاری می رساند.

 نحــوه آشــنایی و ورود شــما بــه فضای 
اســتارتاپی بــه چه شــکل بــوده و چه شــد کــه به 

راه اندازی اینفینیت ونچرز رسیدید؟
مــن از زمــان شــروع کارشناســی ارشــد وارد فضــای 
اســتارتاپی شــدم؛ آن روزهــا، تــازه جمع هــا و گروه هــای 
اکوسیســتم پدید آمده بودند و این فضا برای من چنان 
جذاب بــود کــه تصمیم گرفتم، مســیر شــغلی خــودم را 
در همیــن حــوزه ادامــه دهــم. تحقیقــات زیــادی در این 
زمینه انجــام دادم و یک کتــاب نیز در این حوزه نوشــتم 

که البته منتشــر نشــده اســت. مرتبــط بودن رشــته  من 
و همکاری بــا اســاتید مختلف حــوزه نــوآوری و فناوری، 
باعث شــد، جاهــای مختلفی کــه تصمیم بــه راه اندازی 
شــتاب دهنده یا تأســیس مرکز نــوآوری داشــتند، از من 
به عنوان مشــاور دعوت کنند تا نظراتــم را ارائه دهم. در 
یکی از این همفکری ها، شــرکت جیبیت با این مســئله 
به ســراغ من آمد که می خواهیم یک مرکز و یا دپارتمان 
نو آوری تأسیس کنیم که با توجه به ترند ها، نوآور باشد و 
همچنین باعث توسعه  بیشتر شرکت شود. من فرآیند 

حل این مســئله را آغاز و از روش های زیادی سعی کردم 
که بهترین ایده را برای اجرا پیشــنهاد دهــم و در همین 
راســتا اینفینیــت ونچــرز تأســیس شــد و من بــه عنوان 

سکاندار این مجموعه شروع به کار کردم.

 راه اندازی این مجموعه ها در سال های 
اخیر بسیار زیاد شده و به نظر می  رسد موجی در 
ایــن زمینــه ایجــاد شــده کــه انگیــزه خیلــی از 
شــرکت ها همراهــی بــا آن اســت؛ آیــا اینفینیت 

به دنبال بازارهای 
جهانی هستیم

درباره دایان ونگ، 
کارآفرین زن چینی

توانمندسازی افراد 
به من انگیزه می دهد

چیــن، یکــی از مهم تریــن و بزرگ تریــن 
اقتصادهای آسیا است و کسب وکارهای 
پویایــی دارد. در ایــن میان زنــان کارآفرین 
چینی، جایگاه ویژه ای دارند و توانسته اند 
در این سال ها، کســب وکارهای موفقی را 
در این کشــور راه اندازی کنند. یکی از این 
کســب وکارها دی اچ گیــت اســت که یک 
پلتفرم فرامرزی محسوب می شود. دایان 
ونگ، بنیان گذار و مدیرعامل دی اچ گیت 
اســت کــه از اوایــل دهــه ۲۰۰۰ در حــوزه 

کارآفرینی فعالیت می کند.
ونــگ در اوایل دهــه ۲۰۰۰، جویــو، یکی از 
 B2C اولیــن و بزرگ ترین بازارهــای آنلاین
در چین را راه اندازی کرد که در سال ۲۰۰۴ 
توســط آمازون خریداری شــد. او ســپس 
دی اچ گیــت را اواخر ســال ۲۰۰۴ به عنوان 
 B2B یک بازار تجارت الکترونیکی فرامرزی
در چین تأسیس کرد. در واقع دی اچ گیت 
یک بازار عمده فروشی برون مرزی تجارت 
الکترونیکــی بین المللــی B2B در جهــان 
اســت کــه شــامل شــبکه گســترده ای از 
عرضه کننــدگان و فروشــندگان می شــود 
و به خرده فروشــان اجــازه می دهد، طیف 
گسترده ای از محصولات مورد نیاز را برای 

کسب وکار خود تهیه کنند.
وانگ به توانمندســازی زنــان و کارآفرینان 
علاقــه زیــادی دارد. او در این مورد توضیح 
داده اســت: »هم زمــان بــا رشــد ایــن 
پلتفــرم، افــراد بی شــماری قــادر بــه امــرار 
معــاش می شــوند و توانایــی حمایــت از 
خانواده های شان را پیدا می کنند. این اتفاق 

به من انگیزه رشد و نوآوری می دهد.« 
 

INTRODUCTIONمعرفی
I N T E R V I E W

زنان نوآور   عکس:  نسیم اعتمادی
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اقتصاد ديجيتال
D I G I T A L

E C O N O M Y

اپن ای آی در حال مذاکره 
برای آغاز دور جدید تأمین 

مالی

جذب سرمایه صد 
میلیارد  دلاری

بر اساس گزارش ها، اپن ای آی در 
حال مذاکــره برای کلیــد زدن دور 
جدید تأمین مالی و جذب 100 میلیارد دلار 
و شاید هم بیشتر اســت. به نظر می رسد 
این شــرکت مذاکراتی را در راستای جذب 
ســرمایه با شــرکت اماراتــی جــی4۲، برای 
جذب ۸ تا 10 میلیارد دلار آغاز کرده است. 
لازم به ذکر است که شرایط، ارزش گذاری و 
زمان بنــدی دور تأمیــن مالی هنــوز نهایی 
نشــده و احتمــال دارد تغییر کنــد. در ماه 
اکتبر، جی4۲ اعلام کرد که با اپن ای آی برای 
ارائه راه حل های پیشرفته هوش مصنوعی 
بــه امــارات متحــده عربــی و بازارهــای 

منطقه ای همکاری می کند. 

 شرکت جی4۲ که در سال ۲01۸ 
تأسیس شده، توسط شیخ طحن 
بــن زایــد آل نهیــان، مشــاور امنیــت ملی 
ســازمان  رئیــس  و  متحــده  امــارات 

سرمایه گذاری ابوظبی رهبری می شود.

 بایــد اشــاره کــرد کــه ایــن جذب 
سرمایه جایگاه چت جی پی تی را 
باارزش تریــن  از  یکــی  به عنــوان 
اســتارت آپ های جهــان تثبیــت می کند. 
درواقــع اگــر ایــن دور تأمیــن مالــی طبــق 
برنامه ریزی پیــش رود، چت جی پی تی به 
دومیــن اســتارت آپ بــاارزش در ایــالات 

متحده تبدیل می شود.

 افزون بر این، اپن ای آی قرار است 
یک مناقصه هم بــه رهبری ترایو 
کپیتال برگزار کند تــا کارمندانش بتوانند 
سهام شــان را بــه ارزش ۸6 میلیــارد دلار 
بفروشند. شواهد حاکی از آن هستند که 
ایــن شــرکت قبــلاً 300 میلیــون ســهام به 

ارزش 30 میلیارد دلار فروخته است.

 مایکروســافت متعهد شده که 
بیــش از 10 میلیــارد دلار در 
اپــن ای آی ســرمایه گذاری کند، زیــرا این 
شــرکت بــا ســاخت چــت جی پی تــی در 
نوامبر ۲0۲۲ موفق شــد پرچــم دار هوش 
مصنوعــی مولــد شــود. ایــن شــرکت بــه 
داغ تریــن اســتارت آپ ســیلیکون ولی 
تبدیل شده و 13 میلیارد دلار تا به امروز 
از شرکت مایکروسافت جمع آوری کرده 

است. 

POINT OF VIEWدیدگاه

دور زدن به 
سبک روس ها

روسیه چگونه با همکاری چین و استفاده از تجارت 
الکترونیکی نیازهای فناوری خود را برطرف می کند

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com

روســیه برای اینکه هم اقتصــادش را ســر پا نگــه دارد و 
هــم جنــگ اوکرایــن را ادامــه دهد، بایــد فکری بــه حال 
تحریم هــای فنــاوری می کــرد. بــه طــور خلاصه روســیه 
توانســت با اســتفاده از ســایت های تخصصی تجارت 
الکترونیکــی، راه حل هــای محرمانــه حمل ونقــل و 
مجموعه ای از واسطه ها، مؤلفه های فنی مورد نیاز این 

امر را فراهم کند.
مــدت کوتاهــی پــس از حملــه روســیه 
بــه اوکرایــن، مهندســان شــرکت روســی 
مخابراتی کانوکس، برای انتقــال داده ها به 
سرویس اطلاعاتی این کشور، به تجهیزات 
آمریکایی نیــاز پیــدا کردند. اما کشــورهای 
غربــی، محدودیت هــای تجــاری جدیــد 
گســترده ای را بــر روســیه اعمــال کردنــد، و 
مهندســان کانوکس هیچ ابزاری در دســت 
نداشــتند. اما ایــن افــراد متوقف نشــدند و 
به سرعت راه حلی یافتند. با اینکه سیسکو، 
شــرکت آمریکایــی ارائه دهنــده خدمــات 

فناوری، فروش محصولاتش را به روسیه در سوم مارس 
2022 متوقف کــرده بود، مهندســان کانوکس به راحتی 
تجهیزات ایــن شــرکت را از طریــق یک ســایت تجارت 
الکترونیکی شناخته نشده روسی به دست آوردند. این 
ســایت با خرید تجهیزات آمریکایی توســط شــبکه ای 
از تأمین کنندگان چینی توانسته بود، محدودیت های 

تجارت بین المللی را دور بزند.
تاکنون که 22 ماه از شــروع جنــگ در اوکراین می گذرد، 
روسیه به دریافت فناوری مورد نیاز برای حفظ اقتصاد 
خــود ادامــه داده اســت. پــس از آنکــه محدودیت های 
صادراتــی و ممنوعیت هــای شــرکت ها در ابتــدا منجر 
بــه اختــلال در تجــارت شــد، تأمین کننــدگان روســی 

راه حل هایــی را پیــدا کردنــد و راه حل هایــی را 
توســعه دادنــد. 

تقریبــاً به دســت آوردن هیــچ ســخت افزار تجــاری از 
جمله تجهیــزات اولیه مخابراتــی، تجهیــزات نظارتی، 
ریزتراشه های سیســتم های محاســباتی و تسلیحاتی 
پیشرفته و هواپیماهای بدون سرنشین، خیلی سخت 

نبوده است.
مقامــات و شــرکت های روســی متحــد شــده اند تــا از 
شکاف های موجود در واکنش به تحریم ها بهره ببرند. 
بر اســاس ایمیل های لو رفته دولت روسیه، 
اسناد تجاری و سوابق گفت وگوهای آنلاین 
مهندســان روســی، روســیه از شــبکه های 
واسط از جمله واسطه های چینی استفاده 
و فعالیت خود را در پوسته آنها پنهان کرده  
است. روس ها همچنین به کشورهایی مانند 
مراکش و ترکیه که مواضــع بی طرفی در این 
جنگ داشته اند، روی آورده اند تا از بنادر آنها 
برای دریافت کالاهــا از مراکز تولیــد فناوری 

جهانی استفاده کنند.
در این فرایند، انعطاف پذیری برای روسی ها 
اهمیت زیادی داشت. اگر یکی از تأمین کنندگان فروش 
را متوقف می کرد، تأمین کننده دیگری می یافتند یا اگر 
یک مسیر کشتی رانی مســدود می شد، مسیر دیگری 
را فراهم می کردند. این اقدامات نشــان می دهد تاجران 
روسی همیشه یک قدم جلوتر از تلاش های آمریکایی ها 
برای تحریــم روســیه هســتند. از طرف دیگــر موفقیت 
روس هــا در دور زدن تحریم های فناوری نشــان می دهد 
که متوقف کردن حرکت جهانی تجــارت فناوری چقدر 
دشوار است. همچنین اثربخشــی محدودیت هایی را 

که غرب بر تجارت اعمال می کند، زیر سؤال 
می برد. به علاوه، این ســؤال 

را بــه وجــود 

می آورد کــه آیا غول هــای فناوری باید مقصــد محصولات 
خــود را بهتر کنتــرل کننــد و آیــا اصــلاً انجام چنیــن کاری 

امکان پذیر است؟
الینا ریباکووا، اقتصاددان و پژوهشــگر مؤسســه اقتصاد 
بین الملل پترســون، روی فرار از تحریم ها مطالعه می کند 
و معتقد است که بازرسان دولتی در ایالات متحده و اروپا 
کم کار هستند و نمی توانند از جریان های مبهم تجارت کالا 
مطلع شوند. او می افزاید که شرکت های بزرگ فناوری باید 
برای قطع عرضه به روسیه بیشتر تلاش کنند. او می گوید: 
»این مســئله یک دور باطل اســت. سیاســت گذاران باید 
بدانند که اعمال تحریم هــای زیاد لزوماً بــه معنای کارکرد 

خوب و کاربردی بودن  آنها نیست.« 

 یک رفاقت ناگسستنی
با اجرایی شــدن تحریم ها علیه روســیه در ســال گذشته، 
پروسافت، ارائه دهنده لوازم الکترونیکی مستقر در روسیه، 
با عواقــب متعــددی مواجه شــد. ایــن شــرکت تجهیزات 
نظــارت بیومتریــک و فنــاوری را بــرای صنایــع ســنگین و 
زیرساخت های حیاتی فراهم می کرد. با اعمال تحریم ها، 
این شرکت با مشکل کمبود ذخایر و کاهش تولید مواجه 
شد. این شرکت برای تولید محصولاتش به ریزتراشه ها و 
حس گرهای آمریکایی، اروپایی و ژاپنی نیاز داشت. در آن 
زمان، اقتصاد روسیه از محدودیت های تجاری متأثر بود؛ 
روبل ســقوط کرده بود، تورم و نرخ های بهــره افزایش یافته 
بود و بانک های روسیه از بخش های بزرگی از سیستم مالی 
جهانی قطع شده بودند. اما تمام این معضلات با اقدامات 
رئیس جمهور روسیه، ولادمیر پوتین، به سوی حل شدن 
پیش رفت و مقامات و مدیران روسی به سرعت برای یافتن 
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رويداد 9 ژانويه
J A N  9  E V E N T 

رئیس هیئت مدیره صرافی 
بیت مکس مطرح کرد 

حاکمیت تکلیف خود 
را با حوزه رمزارزها 

مشخص نکرده است
رگولاتــوری همچنــان یکــی از مهم تریــن 
چالش های حوزه رمــزارز در ایران و جهان 
اســت و با وجود اینکه اغلب کشــورها به 
اهمیــت این حــوزه پی برده اند امــا فعالان 
حوزه رمزارزی در برخی از کشورها از جمله 
ایران باور دارند که سرعت حاکمیت ها به 
نســبت شــتابی که فناوری در ایــن زمینه 
دارد، کارآمد و پاسخگو نیست و رگولاتوری 
به نحوی یکی از موانع رشد کسب وکارها 
بــه شــمار می آیــد. جــواد بهــره، رئیــس 
هیئت مدیــره صرافــی بیت مکــس، یکی 
از فعــالان حوزه رمزارز اســت کــه به بهانه 

رویداد ۹ ژانویه با او صحبت کرده ایم. 

آخرین اخبار اکوسیستم 
خارج و داخل

جواد بهره درباره آخرین اخبار اکوسیستم 
رمزارزی با بیــان اینکه مهم تریــن خبر در 
اکوسیستم داخل به طرح جدید مجلس 
مربــوط می شــود؛ می گویــد: »در ایــن 
طــرح،SRO  زیــر ســؤال رفته و نیاز اســت 
کامیونیتی بیشتر روی آن کار کند تا بتواند 
به برنامه ای که برای SRO داشته، بازگردد. 
در خــارج نیــز مهم ترین خبر، حل  شــدن 
موضوع بایننس و کمیسیون بورس و اوراق 
بهادار ایالات متحده است که با پرداخت 
جریمه و حکمی که برای چانگ پنگ ژائو 
خواهد بــود، این موضوع برطــرف خواهد 

شد.«

بــرای تأثیــر بلاکچیــن در 
زندگی مردم فکری نشده

رئیــس هیئت مدیره صرافــی بیت مکس 
با اشاره به اینکه بزرگ ترین نقطه ضعف 
موجود این است که تکیه ها بر حوزه تبادل 
است، خاطرنشان می کند: »در واقع درباره 
پلتفرم هایــی کــه می تواننــد کار خاصی را 
بــرای فنــاوری بلاکچیــن انجام دهنــد و بر 
زندگــی روزمــره مردم اثــر بگذارنــد، فکری 
نشده است. ما استارتاپی را شاهد نبودیم 
که بتواند مشکلی را از زندگی روزمره مردم 
حل کنــد و بر بســتر بلاکچین باشــد.« او 
درباره نقطــه قــوت کســب وکارهای حوزه 
بلاکچین و رمزارز عنــوان می کند: »نقطه 
قوتی کــه وجــود دارد این اســت کــه مردم 
ما شــاید به دلیــل مســائل تورمــی علاقه 
زیادی به افزایش دانش خود در این حوزه 

دارند. « 
ادامه در صفحه 11
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گفت وگو با مدیرعامل صرافی هیتوبیت به بهانه رویداد ۹ ژانویه 

به تعامل بیشتر در اکوسیستم 
رمزارز نیاز است

رویــداد ۹ ژانویــه هــر ســال توســط کارخانــه نــوآوری رســانه 
راه کار برگزار می شــود. نوزدهم و بیســتم دی مــاه، این رویداد 
برای ســومین ســال متوالی به منظور گرد هم آمــدن فعالان 
حــوزه رمــزارز و بلاکچیــن کشــور برگــزار خواهد شــد. صالح 
خواجه دلویی، مدیرعامل صرافی هیتوبیت، یکی از فعالان 
این حوزه اســت که بــه بهانــه رویــداد ۹ ژانویه بــا او صحبت 

کرده ایم.
صالح خواجه دلویی درباره تغییراتی که در یک سال گذشته 
در حوزه بلاکچین و رمزارزها اتفاق افتاده می گوید: »در فضای 
داخل، ســرویس هایی جدید بــرای کاربران تعریف شــده که 

این موضــوع نقطه عطفی بــرای ما بوده اســت. 
سرویس های متنوعی ایجاد شــد که روش های 
معاملاتی جدید، ارائه خدمــات جدید و اعتبار 
دادن ها دســتاوردهای آن بودند؛ زیرا قبل از این 
موضوع، فقط معامله افراد بود اما اکنون برپایه 
معاملــه، ســرویس های متنوعــی در حــال ارائه 
اســت و این تغییری بود که در بازار رمــزارز ایران 

اتفاق افتاد. «

 تغییرات بلاکچینی در جهان
مدیرعامل صرافی هیتوبیت با اشاره به اینکه تغییرات جهانی 
به این گونه است که ما یکسری بلوغ را در رفتارها می بینیم 
و در صرافی ها نیز تغییراتی مشــاهده می کنیم، عنوان کرد: 
»در کنار این مــوارد فراز و فرودهایی نیز در اکوسیســتم های 
مختلف وجود دارد؛ ازجمله صرافی ها و کامیونیتی هایی که 
شکل گرفته، مجموعه سرمایه گذاری هایی که بعضاً شکست 
خورده اند و مثال های دیگــر. همه  این موارد نشــان می دهد 
کــه پویایــی در ایــن اکوسیســتم وجــود دارد و اگــر صدایی از 
اکوسیستم شنیده نشود، شاید درجا زده و دچار یکنواختی 

شده باشد.«

او درباره کامیونیتی رمزارز در ایران اظهار می کند که این بخش 
نیز در این یک سال بسیار بالغ تر شده و در واقع در جلسات، 
مــدل تعاملاتی کــه وجــود دارد و همراهــی ای کــه از یکدیگر 
مشاهده می کنیم، نشان دهنده بالغ تر شدن آن است که من 

این موضوع را به فال نیک می گیرم.«

 ضعف های اکوسیستم بلاکچین و رمزارز
صالح خواجه دلویی با اشاره به اینکه بحث رگولاتوری و گردن 
نگرفتن این حــوزه یکی از موضوعاتی اســت که وجــود دارد، 
اظهار می کنــد: »انتظــار ما ایــن بود کــه بانک مرکزی ســند 
ره نگاشــت را دو سال قبل منتشــر کند که دیگر 
اکنون در لایــه مقــرره و قانون گذاری آن باشــیم. 
هرچه مه آلودتر در این فضا نگاه داشته باشیم و 
برای ما شفاف نباشد، اکوسیستم ها آن رشدی 
که باید داشــته باشــند برایشــان اتفاق نخواهد 

افتاد.«
او در ادامه اضافه می کند: »مقاومت همیشه در 
برابر فناوری های جدید وجود دارد اما مسیر خود 
را طی خواهد کرد. در واقع انطباق پذیری همیشه 
اتفاق می افتد؛ هرچقدر هم که مقاومت وجود 

داشته باشد. «

 شکل گرفتن بازار زیرزمینی رمزارزها
صالح خواجه دلویی در ادامه توضیح می دهد: »اگر ما صرفاً 
سخت گیری داشــته باشــیم، بازار زیرزمینی شــکل خواهد 
گرفت و با بــه وجود آمــدن بازار زیرزمینــی، در واقــع عملاً به 
پول شویی کمک می کنیم. همچنین فرار سرمایه به سمت 
صرافی  های خارجی به  وجود خواهد آمد که اکنون نیز اتفاق 
افتــاده اســت. در صورتی کــه تریدرهــا در فضــای معاملات 
اســپات یا مارجین بــه چیزهایــی نیاز دارنــد کــه در این فضا 

نمی توان به آنها سرویسی ارائه داد.«

 اهمیت توجه به نیاز کاربران
مدیرعامل صرافی هیتوبیت با اشــاره به ضــرورت پرداخته 
شدن به ارائه خدمات به کاربران اظهار می کند:  »اینکه کاربران 
صرفاً بخواهند خریدوفروش داشته باشند و رمزارزی که مد 
نظرشــان اســت را معامله کنند، کوچک ترین مسئله مورد 
توجه است. در واقع به مشتریان باید به این صورت نگاه کرد 
که افراد هدفی داشته باشند و در آن موفق شوند و باید دیدگاه 
پشتیبانی را به ســمت مشــتری ببریم. این موضوع بسیار 

مهمی است که می تواند اتفاق بیفتد. «

 رویداد ۹ ژانویــه، جایی برای حــرف زدن از 
چالش ها و دستاوردها

صالح خواجه دلویی در صحبت های خود خاطره ای از رویداد ۹ 
ژانویه سال گذشته تعریف می کند: »در رویداد سال گذشته 
موضوعی برایم جالب بود و آن این که همه جمع شده بودیم تا 
کمک کنیم این اکوسیستم که نسبت به اکنون بدنه نحیفی 
نیــز داشــت، حفــظ شــود و آن را بهبــود ببخشــیم. در واقع 
خواستار فضاسازی بودیم که اتفاق افتاد و اکنون نیز در حال 
بهتر شدن است. شنیده شدن برخی صداها، نیازها و رفتارها 

باید اتفاق می افتاد که البته انجام شد.«
او تأکید می کند: »رویداد ۹ ژانویه برای من تصویر مکانی است 
که اکوسیستم در آن بتواند صحبت کند، شنیده، تحلیل و 
دیده شــود؛ زیرا فضــای رویدادهــای دیگر به این گونه اســت 
که با یک هدف مشــخص به یک بخــش کوچکــی از رمزارز 
می پردازنــد اما رویکرد تخصصــی که کامیونیتــی رمزارزها و 
فعالان دور هم جمع شوند و از چالش ها و دستاوردهای شان 
صحبت کننــد و بتوانیم در انتها بگوییم بــه یک موفقیت و 

دستاوردی دست پیدا کرده ایم، نیاز است.«

مهسا نجاتی 

mahsaanejatii1993 
@gmail.com

I N T E R V I E W

   عکس:  نسیم اعتمادی
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 نگاهی ژرف تر به موج های فناوری

برای توفان فناوری آینده

آماده هستید؟

نقش کلیدی نوآوری دگرگون ساز در کارآفرینی و توسعه اقتصادی 

چرخه های نوآوری چگونه بر رشد اثر می گذارد؟

HISTORYتاریخچه

 creative ( خــلاق«  »تخریــب  یــه  نظر
شــومپیتر  جــوزف  کــه   )destruction
)JosephSchumpeter(، اقتصــاددان در 
ســال 1۹4۲ مطــرح کــرد، نشــان می دهــد کــه 
چرخه هــای کســب وکار برپایــه امــواج طولانی 
نــوآوری کار می کننــد. به شــکل ویژه بــا مختل 
شــدن بازارهــا، خوشــه های کلیــدی صنایــع، 
اثرگــذاری بزرگی بــر اقتصاد دارنــد. به صنعت 
راه آهن نگاهی بیندازید، در آغــاز قرن نوزدهم 
راه آهــن جمعیت شناســی و تجارت شــهری را 
دگرگون ســاخت؛ اینترنت نیز همه صنایع، از 

رسانه تا خرده فروشی را زیر و رو کرد.

چرخه های نوآوری، شش موج
اگــر از مــوج نخســت منســوجات 
)Textiles( و نیــروی آب در انقــلاب صنعتــی، 
تــا اینترنــت در دهه 1۹۹0، شــش مــوج نوآوری 
و پیشــرفت های کلیــدی را بررســی کنیــم؛ در 
طــول مــوج نخســت انقــلاب صنعتــی، نیروی 
آب در تولیــد کاغــذ، منســوجات و کالاهــای 
آهنی، نقشی بنیادین داشت. سدهای بزرگ، 
برخلاف آســیاب های گذشــته، توربین هــا را از 
طریق ســامانه های کمربنــدی پیچیــده تغذیه 
می کردند. پیشــرفت در منســوجات منجر به 
ایجاد نخســتین کارخانه ها شــد و شــهرها در 

پیرامون آنها گسترش یافتند.
بــا مــوج دوم بیــن ســال های 1۸45 تــا 1۹00، 
پیشــرفت های چشــمگیر در راه آهــن، بخار، و 
فولاد به وجــود آمــد. صنعت ریلی بــه تنهایی 
روی شــمار زیــادی از صنایــع از آهــن و نفــت 
گرفته تا فولاد و مس اثر گذاشــت، انحصارات 

بزرگ راه آهن ایجاد شد.
پیدایــش روشــنایی برگرفتــه از بــرق و ارتبــاط 
تلفنــی در مــوج ســوم، بــر نیمــه نخســت دهه 
1۹00 چیره شــد. فورد مــدل T را معرفی و خط 
ســرهم کردن )مونتــاژ( آن، صنعــت خــودرو را 
دگرگون کرد. خودروها با گســترش کلان شــهر 
در آمریکا پیوند خورد. پس از آن هوانوردی در 

موج چهارم انقلابی در سفر ایجاد کرد.

پس از پیدایش اینترنــت در ابتدای دهه 1۹۹0 
موانع اطلاعات برطرف شد. رسانه های جدید 
در مــوج پنجــم گفتمــان سیاســی، چرخه های 
خبری و ارتباط را دگرگــون کردند. اینترنت مرز 
جدیــدی از جهانــی شــدن و چشــم انداز بدون 
مرز جریان های اطلاعات دیجیتال را آغاز کرد.

 قدرت بازار
از نگاه شــومپیتر، نوآوری های فناوری 
موجــب افزایــش رشــد اقتصــادی و بهبــود 
اســتانداردهای زندگــی می شــود. بــا ایــن حال 
دگرگون سازها نیز می توانند به انحصار گرایش 
یابنــد. به ویــژه در زمــان گســترش هــر چرخــه، 
قدرتمندتریــن بازیگران با حاشــیه های زیادی 
رو به رو می شوند، خندق ایجاد می کنند و برای 
پس زدن رقیب تلاش می کنند. این چرخه ها به 
شکل معمول آنگاه آغاز می شوند که نوآوری ها 

کاربرد همگانی می یابند.

 موج های دگرگونی
دوره عمــر چرخه ها هم چنــان در حال 
کوتــاه شــدن اســت؛ شــاید تنهــا چند ســال از 
مــوج پنجم باقــی مانده باشــد. موج ششــم که 
با هوش مصنوعی، دیجیتالــی کردن اطلاعات 
اشــیا )IoT(، روباتیــک و هواپیماهــای بــدون 
سرنشــین مشــخص شــده، ممکــن اســت 
شــمایل جدیــدی ارائــه کنــد. یعنــی احتمــال 
دارد، خودکارســازی ســامانه ها، تجزیه تحلیل 
و پیش بینی و پــردازش داده ها اثرگذار  شــوند. 
همچنین احتمالاً در این موج، کالاها و خدمات 
دیجیتالی می شوند و زمان انجام کارها از چند 

ساعت به چند ثانیه تغییر می کند. 
هم زمــان بــا آن فنــاوری پــاک می توانــد در خط 
نخســت قرار بگیرد. حــل مشــکلات پیچیده، 
نقطــه مرکــزی نــوآوری فناورانــه اســت و 
نگرانی هــای آب و هوایی به شــکلی رو به رشــد 
مورد توجه قرار می گیرنــد، هزینه های کم تر در 
برق خورشــیدی و باد نیز مزیت هــای بهره وری 

را نشان می دهد.

مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com

 Charles A.( نزدیک به یک صد ســال پیش، چارلز بیــرد
Beard( هشــدار داد: »فناوری با چکمه هــای هفت لیگ 
از یــک فتــح انقلابــی بی رحمانــه به فتحــی دیگر مــی رود، 
کارخانه ها و صنایع قدیمی را ویران می ســازد، فرآیندهای 
جدیــد را با شــتابی وحشــتناک به هــم می ریــزد«. چنین 

تصویــری از فنــاوری در بهترین حالــت تیره و 
تار اســت، اما از درون این گزاره جبــر فناوری، 

حقایق زیادی بیرون می آید.

  موج های فناوری و فناوری هایی با 
هدف همگانی

تاریــخ بشــر شــاهد تغییراتــی چشــمگیر در 
چگونگی کارکرد جامعه، تجارت و فرهنگ پس 
از بروز هــر دگرگونــی بنیادین در فنــاوری بوده 
است. بشــریت در طول هزاران سال توانسته 

بر پنج موج متمایز فناوری سوار شود؛ هرکدام از این امواج 
فناوری به شــکلی ویژه بر چگونگی تجربه مــا از جهان اثر 
گذاشته اند، و در پایان صحنه را واگذار کرده و جای خود را 

به موجی جدید داده اند.
پنــج مــوج فنــاوری کــه تاکنــون در زندگــی بشــری رخنــه 
کرده انــد، عبــارت اســت از: »افزارمند شــدن نخســتین« 

)دهه های 1770 تــا 1۸30(، »نیروی بخــار و راه آهن« )دهه 
های 1۸30 تا 1۸۸0(، »مهندسی برق و مهندسی سنگین« 
)دهه های 1۸۸0 تــا 1۹30(، »تولید انبــوه« )1۹30 تا 1۹70( 
و »اطلاعــات و ارتباطــات« )1۹70 تا ۲010(. مــا اکنون موج 
ششــم فناوری یعنی »کوچک ســازی« را در برابر دیدگان 

خود داریم.
از کجــا بدانیــم ایــن دیــدگاه درســت اســت؟ 
زیــرا همــه امــواج پیشــین توســط شــکل های 
یکسان از فناوری ها تقویت شده اند: به شکل 
 GPT دقیق، فناوری هایــی با اهــداف همگانی
General Purpose Technologies(( در 
پیونــد زدن گذشــته با حــال اهمیت بســیاری 
دارند، GPT در تقلیل گرایانه ترین شکل خود 
یک فنــاوری عمومــی واحد اســت کــه در گذر 
زمان توسعه می یابد، اما همچنان می توان آن 
را به عنوان همان فناوری در طول عمر خود توصیف کرد؛ 
 GPT ماشین چاپ، چرخ و کامپیوتر سه نمونه بنیادی از
هســتند. این فناوری ها در ابتدا فضای بسیار زیادی برای 
رشــد دارند و در پایان به شــکلی گســترده مورد اســتفاده 
قرار می گیرند و در گذر زمان در بخش ها و صنایع گوناگون 

رخنه می کنند.

تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N
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